
شــهروند|  اواخر مردادماه و بعــد از رأی اعتماد 
مجلسی ها به کابینه دوازدهم بود که دوباره همان بحث 
قدیمی درباره وزارت کشــور و وزیرش مورد بحث قرار 
گرفت؛ همان بحث تغییر اســتانداران و فرمانداران که 
از همان زمانِ روی کار آمــدن دولت یازدهم و انتخاب 
عبدالرضا رحمانی فضلی به  عنوان وزیر کشــور عمدتا 
در محافل سیاســی مورد بررسی قرار می گرفت. شاید 
به خاطر همین هم بود کــه رحمانی  فضلی تنها چند 
روز پس از کسب آرای نمایندگان مجلس برای حضور 
دوباره اش در دولــت دوازدهم از تغییرات در ســطح 
اســتانداران و فرمانداران کشــور خبر داد و علی اصغر 
احمدی، معاون سیاســی وزیر کشــور درباره تغییر 
استانداران و فرمانداران در دوره جدید تصدی رحمانی 
 فضلی بر وزارت کشــور گفت که عملکرد استانداران و 
فرمانداران مورد مطالعه قرار گرفته است و با نظر وزیر 
کشور بازنگری هایی انجام خواهد گرفت. هر چند او بر 
این نکته هم تأکید کرد که این بازنگری ها لزوما به معنی 

»تغییر« نیست. 
اما حدس و گمان ها در این باره در یک ماه گذشته 
به اوج خود رسید تا این که در چند روز گذشته بعضی 
از سایت های خبریِ عمدتا محلی در استان ها، خبر 
از تغییر استاندارانی همچون استانداران آذربایجان 
غربی، آذربایجان شــرقی و کهگیلویه و بویراحمد و 
همچنین برکناری استاندار فارس دادند. خبرهایی 
که گر چه از ســوی یک مقــام نزدیک بــه وزارت 
کشور تکذیب شــد اما معاون سیاســی وزیر کشور 
در گفت وگو با باشــگاه خبرنــگاران جوان برخلاف 
اظهارات قبلی اش، منکر تغییر در سطح استانداران 
نشــد و با بیان این که تغییرات استانداران در دستور 
کار وزارت کشور اســت، در واکنش به این که گفته 
می شود تغییر ٦ استاندار قطعی شده است، گفته که 
قطعا تغییراتی در انتصاب استانداران رخ خواهد داد. 
او همچنین خبر داده که در جلسه اخیر هیأت دولت 
قرار بوده دو تن از استانداران معرفی شوند، اما زمینه 

این امر فراهم نشده است. 
افزایش شایعه ها

شایعه ها درباره تغییر استانداران در دو روز گذشته باز 
هم اوج گرفت؛ به  طوری  که برخی از منابع خبری محلی 

در چند روز گذشته خبر از تغییر سه استاندار دادند. 
یکی از این استان ها آذربایجان غربی بود؛ به  طوری  که 
رسانه های محلی این استان نوشتند که موضوع تغییر 
استاندار این استان به بحث روز رسانه ها و نشست های 
سیاسی این استان تبدیل شده و تا به امروز سه گزینه 
برای تصدی این پست مطرح شده است. این حدس و 
گمان ها حاوی زمزمه های تغییر »قربانعلی سعادت« 
استاندار ٦1 ســاله آذربایجان غربی بود. استانداری که 
رکوردار تصدی سمت استانداری در ایران است و از 29 
آبان ماه  سال 92 هم سکاندار استانداری آذربایجان غربی 

شده است. 
این زمزمه های تغییر در حالی در سایت های خبری 
این استان دست به دست می شد که این سایت ها سه 
گزینه به نام های محمد امین رضازاده، فریدون همتی 
و فریدون ســلیمی نیا را برای تصدی پست استانداری 

آذربایجان غربی مطرح می کردند. 

اما عــلاوه بــر آذربایجان غربی، بــازار گمانه زنی ها 
درخصوص تغییر و گزینه های استانداری کهگیلویه و 
بویراحمد هم در چند روز گذشته رونق داشت؛ به طوری 
که سایت های خبری این اســتان از جمله خبرگزاری 
محلی »کبنا« و »افتونیوز« هم به رغم این که نماینده 
کهگیلویه از عدم تغییر استاندار کهگیلویه و بویراحمد 
خبر داده بود اما در تازه ترین خبر و به نقل از منابع آگاه 
در تهران، از »جعفر علی پور بهــزادی« که از مدیران 
اصلاح طلب غیربومی است، برای تصدی استانداری نام 

بردند. 
علاوه بر این در این شایعه های رسانه ای نام های »فتاح 
محمدی«، »حسن فیاضی«، »عیسی فرهادی«، »علی 
یاراسماعیلی«، »سیدباقر موسوی«، »حسن فیاضی«، 
»خداداد غریب پور« نیز برای اســتانداری این استان 

شنیده شده است.
تغییر اســتاندار آذربایجان شــرقی یکــی دیگر از 
مباحثی بود که در دو روز گذشــته در محافل خبری 
این استان مورد بحث قرار گرفت؛ به طوری که به دنبال 
انتشار خبر تغییر استاندار آذربایجان شرقی در یکی از 
پایگاه های خبری - تحلیلی این استان که به صورت 
اختصاصی و به نقل از منابع موثق منتشــر شده بود، 

واکنش ها به این خبر گسترده شد. سعید شبستری، 
معاون سیاسی استانداری آذربایجان شرقی نخستین 
چهره سیاســی بود که نســبت به این خبر واکنش 
نشان داد و آن را ضمن تکذیب، تلویحا تأیید هم کرد. 
در خبر منتشرشده از انتصاب اســماعیل جبارزاده، 
اســتاندار فعلی آذربایجان شــرقی به عنوان معاون 
سیاسی وزیر کشــور گفته شــده بود که شبستری، 
معاون سیاسی استاندار تلویحا این موضوع را تأیید و 
همچنین خبر انتصاب حسین  هاشمی، استاندار فعلی 
تهران به عنوان استاندار جدید آذربایجان شرقی را رد 
کرد. در حالی این خبرها جمعه شب در بین رسانه ها 
دست به دست می شــد که هنوز هیچ مقام رسمی آن 
را تأیید نکرده اســت، اما برخی از نمایندگان مردم در 
مجلس شورای اسلامی نسبت به این موضوع واکنش 

نشان دادند.
محمدحسین فرهنگی، عضو هیأت رئیسه مجلس 
با تأکید بر این که فقط نام استاندار تهران برای سمت 
استانداری آذربایجان شرقی مطرح نیست و چندین 
گزینه دیگر مدنظر اســت، به »فــارس« گفت: هیچ 
تصمیم نهایی برای جایگزینی استاندار فعلی گرفته 
نشده است. پســت های ملی زیادی به استاندار فعلی 

آذربایجان شرقی پیشنهاد شده و هنوز معلوم نیست 
که کدام پســت را انتخاب خواهد کــرد و اطلاعی از 

این که تصمیم ماندن یا رفتن دارد نیز ندارم. 
زهرا ساعی، دیگر نماینده مردم تبریز هم تمام این 

صحبت ها را احتمالی خواند.
موضع وزارت کشور: تکذیب می کنیم

بعد از افزایش شــایعه ها درباره تغییر اســتانداران 
بود که یک منبع نزدیک به وزارت کشور با رد تمامی 
شــایعات و گمانه زنی ها درباره برکناری، جابه جایی و 
تغییرات استانداران که از سوی برخی رسانه ها مطرح 
می شود، گفت که منبع این شــایعات و گمانه زنی ها 
نادرست و عمدتا در محافل سیاسی و رسانه ای است 
که قصــد دارند افراد نزدیک و منتســب بــه خود را 
به عنوان اســتاندار معرفی کنند، درحالی که فرآیند 
تعیین استاندار کاملا مشخص و تا لحظه نهایی که از 
سوی وزارت کشور به هیأت دولت پیشنهاد می شود، 
کاملا محرمانه بــوده، ضمن آن که ایــن تغییرات به 

صورت مشخص و مربوط به برخی از استان هاست.
علاوه بر ایــن منبع آگاه، محمدحســین مقیمی، 
قائم مقام وزیر کشــور هم در این باره گفت که تاکنون 
هیچ کدام از اســتانداران تغییــر نکرده  اند، زمانی که 
استانداران به دولت معرفی شوند و دولت تصمیم لازم 
را بگیرد، اخبارش را اعلام می کنیــم. او درباره برخی 
اخبار حاکی از برکناری اســتاندار فارس و اداره این 
استانداری با سرپرســت، گفت که تاکنون هیچ کدام 
از اســتانداران تغییر نکرده اند و استاندار فارس هم به 

فعالیت خود ادامه می دهد.
منتظر تصمیمات آینده

شاید اظهارات وزیر کشــور در اوایل شهریورماه در 
حاشیه نشست دولت در جمع خبرنگاران که حکایت 
از تغییرات قطعی در سطح اســتانداران و فرمانداران 
داشــت، ســرآغازی برای احتمــال بــه راه افتادن 
قطار جابه جایی  و تغییر و تحول استانداران در دولت 
دوازدهم بود و حتی برخی از رسانه ها خبر از تغییر ٦ 
استاندار دادند. این تغییر و تحولات درحالی در دستور 
کار وزارت کشور قرار گرفته است که رحمانی فضلی، 
چندی پیش در گفت وگویی با رسانه ملی با بیان این که 
بنا داریم جابه جایی استانداران و فرمانداران حداقلی 
باشــد، گفت که »تلاش می کنیم تا آخر شهریور این 

تغییرات انجام شود.«
 تغییراتی که مدت هاست وزیر کشــور درباره آن با 
درخواست هایی روبه رو است؛ چه آن زمان که رحمانی 
فضلی با دقت زیاد در دولت یازدهــم، بازه ای 9 ماهه را 
برای تغییر همه استانداران صرف کرد و چه حالا که در 
دو سالگی دولت با ارزیابی علمکرد آنها دست به تغییراتی 
در ترکیب استانداران زده، همیشه موافقان و مخالفانی 
داشته است. موافقانی که می گویند وزارت کشور باید 
در جهت پیاده کردن کامل برنامه های اعتدالی دولت 
گام بردارد و مخالفانی که معتقدند وزارت کشور آن قدر 
جایگاه حساسی هست که جایی برای سیاسی کاری و 
حزب بازی نــدارد. در هر صورت حالا باید منتظر وعده 
وزیر کشور برای اعمال این تغییرات تا پایان شهریور ماند 
و دید که این قطار تغییرات چگونه به دست وزیر کشور 

بر ریل واقعیت خواهد افتاد، نه روی ریل »شایعات«.

»شهروند« از احتمال تغییر استانداران و فرمانداران گزارش می دهدروی خط خبر

امام جمعه موقت تهران: قطار تغییرات روی ریل شایعات

این طور نبود که امام علی زمان 
 انتخابات در خزانه را باز کند

 و پروژه افتتاح کند!
انتخاب|  امام جمعه موقت تهران در جشــن 
عیــد غدیــر در بندرترکمن گفت: بــرای امام 
علی)ع( تحمل فقر حتی برای مردم غیرمسلمان 
قابل تحمل نبــود، از این رو ننگ اســت اگر در 
کشور اســلامی حتی یک مسیحی گدایی کند. 
حجت الاسلام کاظم صدیقی با اشاره به سخنان 
یک کارشناس روســی، مطرح کرد: دشمن برای 
ازهم پاشــیدگی نظام اســلامی در ایران از همه 
روش ها و تاکتیک ها اعم از جنگ تحمیلی، فتنه 
78و فتنه 88 و... اســتفاده کرد اما به دلیل نعمت 
ولایت موفق نشــد مردم شیعه و ســنی ایران را 
مقابل هم قرار دهد و جنگ قومیت راه بیندازد. امام 
جمعه موقت تهران یادآور شد: مسئولان باید آگاه 
باشند که امام علی)ع( ویترینی کار نمی کردند، 
این طور نبــود که در زمان انتخابــات در خزانه را 
بازکنند و پروژه افتتاح کنند و یک جریان تبلیغاتی 
راه بیندازند بلکه سبک زندگی مولا علی)ع( طوری 
بود که در دل شــب به دیدار انسان های مسکین 

می رفت و آنها را مورد نوازش قرار می دادند.  

مرتضی حاجی: 

 کارگروه هایی برای مشورت
 به دولت تشکیل شود

ایلنا| وزیــر آمــوزش و پــرورش دولت 
اصلاحات با اشــاره به این که مشــورت دادن 
به دولت می تواند آن را در راســتای عملکرد 
بهتر یاری کند، گفت: مناســب ترین شــیوه 
آن اســت کــه کارگروه های مشــترکی در 
حوزه هــای مختلف بــا حضــور نمایندگان 
دولت و تشــکل های حامی وی تشکیل شود 
که در آن برنامه هایی بــا محورهای عملکرد 
هرچــه بهتر تدویــن و به دولت ارایه شــود 
که ایــن اقــدام می تواند دولت را در مســیر 
مطلوبی قــرار دهد. وی دربــاره فعالیت های 
کمیته تعامــل اظهار داشــت: کمیته تعامل 
شورایعالی سیاســت گذاری بعد از انتخابات 
یک دیدار با رئیس جمهوری داشــته اســت 
که در آن جا مقرر شــد هر 2 تــا ۳ ماه یک بار 
این دیدار تکرار شود البته به شخصه معتقدم 
که تنها دیدار، مفید نیســت. بلکه کارگروه ها 
باید به یک جمع بندی برســند و گزارش های 
خود را در آن جــا به رئیس جمهــوری ارایه 
کنند تا مســیر هرچــه بهتر به پیــش برود. 
وزیر آمــوزش و پرورش دولــت اصلاحات با 
بیان این که حمایت از دولت در دســتور کار 
اصلاح طلبان است و در تمام این مدت ما آن 
را عملی کردیم، عنوان کرد: البته این حمایت 
نباید به آن معنی تلقی شود که هر اقدامی از 
طرف دولت یا بخش هایی از آن انجام شــود 

اصلاح طلبان چشم بسته حمایت می کنند. 

 نامه گروهي از روزنامه نگاران 
خطاب به کمیته صلح نوبل 

 از »آنگ سان سوچی« بخواهید
 به وظایفش درباره میانمار عمل کند

جمعــی از روزنامه نــگاران و فعالان رســانه 
ای خطاب بــه کمیته صلــح نوبل نوشــتند : ما 
امضاکنندگان ایــن نامه، روزنامه نــگاران ایراني 
هوادار صلح، دموکراسی، و حفظ حقوق بشر توجه 
جهانیان را به خشونت و کشتار و رفتار غیرانساني 
در میانمار به ویژه نســبت به قوم مظلوم روهینگیا 
جلب مي کنیم و بــه این وســیله خواهان توقف 
فــوری آن و کمک به آســیب دیدگان و هر اقدام 
لازم برای تضمین پایان آن هستیم. با افزایش این 
خونریزی ها و خشونت ها، در شــرایطي که افکار 
عمومی جهان و مدافعان حقوق بشر در سراسر دنیا 
منتظر اقدامی از سوی خانم »آنگ سان سوچی« 
در جایگاه یک مقام مســؤل در همان کشور برای 
جلوگیری از این فاجعه مداوم انســانی هســتند، 
متاسفانه تا کنون از سوی ایشان هیچ اقدام قاطعی 
صورت نگرفته تا مانع این فجایع شود. از این رو ما 
روزنامه نگاران ایراني ضمن محکوم کردن هر نوع 
خشونت اعم از دیني یا نژادي و هر شکلی از اشکال 
تروریســم و مداخله ناموجه غیرانسان دوستانه و 
سوءاســتفاده از بحران های مزمــن برای مطامع 
سیاسی، اعلام می کنیم کمیته اهدا کننده جایزه 
صلح نوبــل وظیفه دارد از تک تــک برندگان این 
جایزه بخواهــد به وظیفه اخلاقي خــود در قبال 
جایگاه و اعتباري که بــه آنها اعطا مي کند متعهد 
بمانند و اولویت آن را نســبت به دیگر تعهدات و 
محذورات خود محفوظ دارند تا در صورت تخطی، 

آنها را از آن اعتبار ساقط کند.

 حسین نجابت
رئیس کمیته سیاسی جمنا شد

مهر|  در جلســه اخیر کمیته سیاسی جبهه 
مردمی نیروهای انقلاب اسلامی، حسین نجابت 
به عنوان رئیس این کمیته انتخاب شــد. جلسه 
کمیته سیاسی جمنا با حضور اعضای این کمیته 
برگزار شد. در این جلسه بحث و تبادل نظر درباره 
مباحث سیاســی روز و برنامه های آینده کمیته 
سیاسی جبهه مردمی انجام شد و اعضای کمیته 
نظرات خود را پیرامون این مسائل مطرح کردند. 
در ادامه این جلسه حسین نجابت به عنوان رئیس 
کمیته سیاســی جبهه مردمی نیروهای انقلاب 
انتخاب شد. حســین نجابت، نماینده دوره های 
 هفتم، هشــتم و نهم در مجلس شورای اسلامی 

بوده است.

رهبر معظم انقلاب روز ۱۷ شهریور 
۵۷ در کدام شهر بودند؟

کانال تلگرامی پایگاه اطلاع رســانی دفتر حفظ 
و نشــر آثار مقام معظم رهبری خاطره  ایشان را از 
17 شهریور  ســال 57 منتشــر کرد. در متن این 
خاطره نگاری به نقل از رهبر معظــم انقلاب آمده 
اســت: من از روز هفدهم شــهریور  ســال 1۳57 
خاطــره ای در ذهن دارم. قبــل از آن که این حادثه 
خونبــار در تهران اتفــاق بیفتد، سیاســت رژیم 
ستم شــاهی به دنبال این بود که مبارزان و به  تبع 
آن ملت ایران را به تندرو و کندرو، افراطی و معتدل 
تقسیم کند.این نکته خیلی قابل توجهی است که 
امروز مثــل آیینه ای، همه عبرت هــا را به ما درس 
می دهد. کسی که روزنامه های آن وقت و اظهارات 
مســئولان رژیم ستم شــاهی را مطالعه می کرد، 
می فهمید کــه اینها می خواهند کســانی را که در 
مقابل آنها هســتند و مبارزه می کننــد، از هم جدا 
کنند. عده ای را که طرفداران و علاقه مندان مخلص 
امام بودند و راه امام را علنا اظهار می کردند، به  عنوان 
تندرو و افراطی و متعصب معرفــی می کردند. در 
مقابل اینها هم، بعضی از کسانی را که علاقه مند به 
مبارزه بودند، ولی خیلی جدی در آن راه نبودند، یا 
جدی بودند، ولی دستگاه آن  طور خیال می کرد اینها 
جدیتی ندارند، به عنوان افرادی که معتدلند و با اینها 
می شود مذاکره و صحبت کرد، معرفی می کردند. 
من در آن روز این احســاس خطر را کردم.آن زمان 
مــن در جیرفت تبعید بودم. شــاید روز چهاردهم 
یا پانزدهم شــهریور بود. به یکــی از آقایان معروف 
که در قم بود، نامه ای نوشتم و این سیاست رژیم را 
برای آن آقا تشــریح کردم و گفتم اینها با این تدبیرِ 
خباثت آمیز می خواهند بهانه ای برای سختگیری بر 
مخلصان و عشاق امام بزرگوار به دست آورند و شما 
را بدون این که خودتان بخواهید، در مقابل آنها قرار 
دهند. این نامه را نوشته بودم؛ اما هنوز نفرستاده بودم.

روز شنبه هجدهم شهریور بود که رادیو و روزنامه ها، 
خبر کشتار هفده شــهریور را پخش کردند. فردای 
آن روز، ما در جیرفت از این قضیه مطلع شدیم.من 
برداشتم در حاشــیه آن نامه برای آن آقا نوشتم که: 
»باش تا صبح دولتش بدمــد، که این هنوز از نتایج 
سحر است.« آن نامه را به وسیله مسافر، برای آن آقای 
محترم فرســتادم. آنها شروع کردند سختگیری ها 
را علیه مبارزان و انقلابیون حقیقی راه انداختن که 

نمونه اش کشتار هفدهم شهریور بود.

 تشکر مولانا عبدالحمید
 از پاسخ مقام معظم رهبری

فرمان تاریخی رهبری مأیوس کننده 
بدخواهان خواهد بود

ایسنا|  مولانا عبدالحمید اسماعیل زهی امام 
جمعه اهل سنت زاهدان با ارسال نامه ای به محضر 
رهبر معظم انقلاب، از »فرمان تاریخی، حکیمانه و 

فصل الخطاب« ایشان تشکر و قدردانی کرد. 
در بخشــی از متن نامــه تشــکرآمیز مولانا 
عبدالحمید از مقام معظم رهبری آمده اســت: 
فرمان تاریخی، حکیمانه و فصل الخطاب آن رهبر 
فرزانه در شرایط حساس منطقه و کشور که طی 
نامه شماره 1/۳2٦٦۳0 مورخ ۳1/05/9٦ بوسیله 
رئیس دفتر محترم حضرتعالی در پاسخ به نامه 
شماره ۳۳7/9٦ مورخ 11/05/9٦ اینجانب صادر 
و ابلاغ گردید، مأیوس کننــده بدخواهان ایران 
اسلامی و مایه مسرت ملت عزیز ایران و از باقیات 
صالحات معظم له و موجب همبســتگی ملی و 

امنیت پایدار خواهد بود.
 ایــن فرمان، تکلیــف شــرعی و قانونی همه 
مسئولان لشکری و کشوری و ارکان نظام اسلامی 
را در راستای اجرای عدالت و نگاه یکسان بین همه 
اقوام و مذاهب را تبییــن و حجت را بر همه تمام 
کرده اســت. وظیفه خود می دانم از این دستور 
صریح و مانــدگار آن رهبر دلســوز و خردمند 
صمیمانه سپاسگزاری و قدردانی نمایم و امیدوارم 
مدیران محترم کشور در ســطوح مختلف این 
پیام روشن و خداپســندانه را چراغ راهشان قرار 
دهند و نسبت به رفع هر نوع تبعیض و نابرابری 
بین مردم شریف ایران که همه به منزله اعضای 
یک خانواده اند اقدام نمایند. سلامتی و طول عمر 
همراه با موفقیت را برای آن زعیم عالیقدر مسئلت 

دارم.

معاون پارلمانی رئیس جمهوری: 

گزینه های وزارت علوم و نیرو هنوز 
نهایی نشده اند

ایلنا|  معــاون پارلمانــی رئیس جمهوری با 
بیان این که روحانی همچنان درحال بررســی 
گزینه های تصدی وزارتخانه های علوم و نیرو است، 

تأکید کرد: هنوز هیچ گزینه ای نهایی نشده است.
 حســینعلی امیری در رابطه با آخرین وضع 
معرفی وزرای پیشنهادی علوم و نیرو گفت: آقای 
روحانــی همچنان درحال بررســی گزینه های 
تصدی وزارتخانه های علوم و نیرو اســت. وی با 
بیان این کــه هنوز هیچ گزینه ای نهایی نشــده 
اســت، اظهار کرد: ایــن دو وزارتخانه  هم اینک 
براساس قانون با سرپرست اداره می شوند. سقف 
مدت قانونی ســه ماه اســت و تا پایان این فرجه 
قانونی، گزینه های تصدی این دو وزارتخانه توسط 
دولت بــه مجلس معرفی خواهند شــد. معاون 
رئیس جمهــوری درخصوص ادامــه کارخود با 
دولت در کسوت معاونت پارلمانی نیز تصریح کرد: 
فعلا بنده درخدمت شما هستم و در این سمت 
عهده دار مسئولیت هســتم. باید صبر کرد. فعلا 
بنده هستم و در جلسات شرکت می کنم. امیری 
افزود: بنده همانند روزهای سابق به فعالیت هایم 
ادامه خواهم داد لذا در انجــام امور هیچ وقفه ای 

ایجاد نشده است.
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روزگار متفاوت فرزندان 
آیت الله  هاشمی بعد از مرگ پدر

نامه نیوز|  از فائزه تا فاطمه از محســن و یاســر تا 
مهدی هیچ کدامشان عادت نداشــته اند که خود را از 
نظرها پنهان نگه دارند آنها برای رسانه ها هم همیشه 

موضوعی جذاب بوده اند. 
فاطمه بزرگترین فرزند خانواده رفسنجانی است 
که در  سال 1۳۳8 متولد شد. او از وقتی پدرش فوت 
کرد چهره ای متفاوت را از خود به نمایش گذاشته 
است. او این روزها در سکوت فائزه از سایر فرزندان 
اظهارات مهم تری دارد. فاطمه در جریان مراســم 
پدرش سخنان غیرمنتظره ای هم بیان کرد. او البته 
بعد از این مراســم هم سخنان حاشیه سازی درباره 
دولت و روحانی داشــت. او که عضو حزب اعتدال و 
توسعه است هشدارهایی در مورد آینده این حزب 

داده است.
محسن بزرگترین پســر اکبر  هاشمی رفسنجانی 
)بهرمانی(، اســت. او بعد از درگذشت پدر وصی شده 
است. او انتظار داشت در شورای شهر جدید تهران با 
توجه به رأیی بالایی که از مردم گرفته شهردار تهران 
شود اما دوستان کارگزارانی اش محمدعلی نجفی را به 
او ترجیح دادند. محسن حالا رئیس شورای شهر است.

فائزه  هاشمی رفسنجانی متولد 17 دی 1۳۴1 دومین 
دختر اکبر  هاشمی رفسنجانی، تا پیش از درگذشت 
آیت الله  هاشمی بســیار پرحاشــیه بود. حرف های 
جنجالی می زد اما بعد از درگذشت پدر، دوران بسیار 
متفاوتی را ســپری می کند. شــاید هیچ وقت مانند 
امروز او ســکوت نکرده بود.مهدی  هاشمی بهرمانی 
)رفسنجانی( فرزند چهارم اکبر  هاشمی رفسنجانی 
اســت. مهدی در زمان حیــات پــدرش در دادگاه 
محکوم شــد. او همچنــان دوران محکومیت خود 
را ســپری می کنــد. او در زمان درگذشــت پدرش 
از زنــدان به مرخصی آمد و بعد از مدتــی برای ادامه 
دوران محکومیت به زندان بازگشت.یاســر  هاشمی 
کوچکترین فرزند اکبر  هاشمی رفسنجانی است. او بعد 
از درگذشت پدر و خصوصا تغییر و تحولات در دانشگاه 
آزاد و دور شدنش از فضای دانشگاه آزاد، تغییراتی در 
رویه خود داده و نقدهایی به شیوه عملکرد علی اکبر 

ولایتی داشته است.

حسن بیادی: آنها که الفبای سیاست
 نمی دانند، دولت را نقد نکنند

خبرآنلاین|  یک فعال سیاسی اصولگرا می گوید اگر 
امام جمعه ای به شرایط کشــور آگاهی ندارد نباید این 

مسئولیت را بپذیرد. 
حسن بیادی، عضو جبهه ایستادگی درباره رفتار دولت 
در برابر منتقدان گفت: مسئولین آستانه نقدپذیری خود را 
بالا ببرند. بیادی با بیان این که این دولت، دولت جمهوری 
اسلامی است، گفت: منتقدین هم باید قبول کنند این 
دولت، دولت جمهوری اسلامی است و دولتی است که با 
رأی مردم و تنفیذ ولی فقیه سر کار آمده است. این فعال 
سیاسی اصولگرا معتقد است نقادی حدودی دارد که باید 
آنها را رعایت کرد. او با طرح این پرسش که »آیا هرکسی 
می تواند نقد کند؟« گفت: اگرصاحب منصب و یا کسی 
خارج از حیطه مسئولیت های حکومتی مانند احزاب و 
سازمان های مردم نهاد دولت را نقد می کند باید به حداقل 
زوایای کشورداری در سطوح خرد و کلان کشور آشنایی و 
تجربه لازم را در مدیریت داشته باشد اگر نقد کننده به این 
موضوعات آگاه نباشد اصلا حق نقادی ندارد و انتقادات آن 
مسموع و قابل شنیدن نیست و با این اوصاف چنانچه به 
به الفبای اولیه و زوایای بسیار حساس سیاست هم آشنا 

نباشد که واویلا.

موسوی تبریزی: برخی مساجد را 
پایگاه جناحی خود کردند

ایرنا|  حجت الاسلام موســوی تبریزی با بیان این که 
امروز مساجد تبدیل به پایگاه سیاســی شده اند گفت: 
صداوسیما خاص است و به طور عمد مداحی های خاصی 
را نشان می دهد که مقبول مردم به خصوص قشر جوان 

نیست.
این عضو مجمع روحانیون مبارز، درباره نقش و جایگاه 
مساجد گفت: پیش از پیروزی انقلاب مساجد، جایگاهی 
برای رسیدگی به مشکلات مســتمندان، دردمندان و 
مستضعفان بود. اما بعد از پیروزی انقلاب، برخی، خواسته 
یا ناخواسته، مساجد را پایگاه امور سیاسی و جناحی خود 
قرار دادند و کم کم بر امور مســجد مسلط شدند به این 
معنا که آن پیشینه مردمی و دینی مسجد در اختیار یک 
گروه خاص قرار گرفت. موسوی تبریزی با انتقاد از پخش 
مداحی های خاص از رسانه ملی گفت: زمانی که جهت 

گیری صداوسیما خاص است و به طور عمد مداحی های 
خاصی را نشان می دهد که مقبول مردم به خصوص قشر 
جوان نیست یا سخنرانی هایی اســت که بار محتوایی 
ندارد، موجبات دلزدگی و بی اعتمادی را فراهم می کند؛ 
چرا که امروزه ســخنرانی هایی که نه تنها مفید نیستند 
بلکه مضر هستند، با وجود اینترنت و فضاهای مجازی، 
مسائل جعلی آن به راحتی نمایان می شود و دست مایه 

رسانه های بیگانه هم قرار می گیرد.

لاله افتخاری: یکی از بی سوادها که
 دولت را نقد کرد من بودم

خبرآنلایــن|  یک عضو حــزب موتلفه اســلامی 
درخصوص واکنش دولت به منتقدان، گفت: این که اگر 
رهبری، دولت را نقد کنند، بگویند اطلاعاتشــان کامل 
نیست و اگر طلاب و کارشناسان نظرشان را بیان کنند، 
دولت بگوید اینها بی سواد و بی شناسنامه هستند؛ اتفاق 
غلطی است. این کوتاهی ها باید رفع شود. لاله افتخاری 
درخصــوص نقدپذیری دولت گفت: یکــی از وظایف و 
حقوق هر فرد در جامعه انتقاد و نصیحت اســت؛ مردم 
نمی توانند نسبت به دولت و مدیران بی تفاوت باشند؛ در 
مقابل دولت مردان نیز باید ظرفیت پذیرش این انتقادات را 
داشته باشند و نسبت به جامعه بی تفاوت نباشند. نماینده 
مجلس نهم با بیان اینکه انتقاد جایگاه شــرعی و قانونی 
دارد، اظهار کرد: گاهی ممکن دولت وقت دچار اشــتباه 
شــود و این اصلا دور از ذهن نیست. برای مثال سند سر 
تا پا مشــکل 0۳02  که با نگاه تخصصی نیز دارای قصور 
بسیاری بود. خیلی از کشورهای غیر مسلمان که باید و 
نبایدهای ما را هم نداشتند این سند را رد کرده بودند. اما 
در پاسخ انتقادات کارشناسان گفته شد یک عده طلبه 
بی سواد به آن معترضند! یکی از آن بیسوادها بنده بودم! 
من نه تنها برای دولت و نظام، بلکه به عنوان شخصی که 
در یک روز دوبار در سازمان ملل سخنرانی داشتم، نگران 

بشریت بودم.

حاجی دلیگانی: 
حقوق های نجومی پای رئیس دیوان 

محاسبات را به مجلس باز کرد
تسنیم| عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس از 
حضور رئیس کل دیوان محاســبات در این کمیسیون 

برای چگونگی بررسی پرونده حقوق های نجومی در این 
دیوان خبر داد. حسینعلی حاجی دلیگانی عضو کمیسیون 
برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی با انتقاد 
از عملکرد دیوان محاسبات کل کشور در بررسی پرونده 
حقوق های نجومی، گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی 
در ســخنرانی های مکرری خواســتار برخورد جدی با 
نجومی بگیران شده اند و خواســته اند که این پول ها به 
بیت المال بازگردانده شود. وی افزود: چندی پیش دیوان 
محاسبات به طور غیرقانونی اعلام کرده که نجومی بگیران 
تبرئه شده اند، در صورتی که این مسأله خلاف قانون است 
و این دیوان وظیفه دارد تا پرونده  ها را پس از بررســی در 
اختیار دستگاه قضائی قرار دهد. عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس اضافه کرد: رئیس، دادستان و مستشاران 
دیوان محاســبات باید نســبت به این که چــرا برخی 
نجومی بگیران را تبرئه کرده اند، پاســخگو باشند؛ مردم 
انتظار دارند با نجومی بگیران به طور قاطع برخورد شده 
و پول ها به بیت المال بازگردانده شــود. حاجی دلیگانی 
تصریح کرد: طرح ســؤالی را از آقای عــادل آذر رئیس 
دیوان محاسبات پیرامون چگونگی رسیدگی به پرونده 
حقوق های نجومی در این دیوان طراحی کرده ام که قرار 
است وی بعد از تعطیلات تابستانی مجلس در کمیسیون 
برنامه و بودجه حضــور یابد. وی دربــاره زمان تقریبی 
حضور رئیس کل دیوان محاسبات در کمیسیون برنامه و 
بودجه برای توضیح پیرامون بررسی حقوق های نجومی، 
خاطرنشان کرد: پیش بینی بنده این است که وی اوایل 

مهر در کمیسیون برنامه و بودجه حضور یابد.

امام جمعه موقت تهران: 
آمریکایی ها آرزوی بازدید از مراکز 

نظامی ایران را به گور خواهند برد
تسنیم|  حجت الاســلام موحدی کرمانی با اشاره به 
ادعای اخیر آمریکا برای بازدید از اماکن نظامی ایران گفت: 
آمریکا نه تنها ظالم است بلکه پررو است و به آنها می گویم 
که این آرزو را به گور خواهند برد. امام جمعه موقت تهران 
در خطبه هــای نمازجمعه این هفته با اشــاره به این که 
راه های نظارتی در مورد مراکز هســته ای ایران مطابق 
برجام کاملا روشن اســت اظهار کرد: ایران در این زمینه 
هیچ تخلفی نداشته و در رابطه با بازدید از مراکز نظامی و 

سلاح هایمان نیز وعده ای نداده ایم.

میز سیاست


